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Klobúk dole, dámy!

Sme ženy. Každá iná. Jedna ne-
rozhodná, druhá rázna. Štíhlejšia 

i  plnšia. Sme blond i  brunetky. Par-
kovať vieme i  nevieme. Na vtipoch 
sa smejeme občas aj keď im nerozu-
mieme. Takmer každá z nás pri poky-
ne poď vpravo odbočí doľava. V aute 
aspoň žmurkneme do spätného zr-
kadla predtým, ako si ho nastavíme. 
Keď je na dverách napísané tlačiť, 
určite ich potiahneme k  sebe. Keď 
niečo vysvetľujeme, musíme vysvet-
liť aj dôvod, prečo sme to celé vlast-
ne vysvetľovať začali. To sú tie zložité 
ženské duše, pre ktoré idú muži ob-
čas radšej na pivo. V poslednej dobe 
na viaceré znás veľmi vplýva nezmy-
selný trend dnešnej doby, ktorý ho-
vorí o  tom, že by sme mali byť viac 
než dokonalé. Každá žena si počas 
života prejde mnohými obdobia-
mi, počas ktorých sa mení nielen jej 
pohľad na iných ľudí, ale aj na ňu sa-
motnú. Najprv je dievčatkom, potom 
slečnou, dámou, ženou, matkou, 
babičkou, prababičkou. Vždy, keď sa 
pozriem na starú fotografiu svojej 
mamky ako stojí so svojimi sestrami 
v  jednoduchých šatách s  dvomi za-
pletenými chvostíkmi pri potoku v jej 
rodnej Ľubici, som ohúrená. Žiadne 
kilá make -upu na tvári, napichané 
pery, či odsatý tuk. V čase, kedy bola 
ona mladá, fičala prirodzenosť. A to 
je na tej fotke to absolútne najkrajšie. 
Je jedno, či ste vyznávačkou jedno-
duchosti alebo umelej krásy. Jedno 
viem isto. Každá sme krásna spôso-
bom sebe vlastným. Pred všetkými 
ženami a v prvom rade pred tou, kto-
rá ma porodila, dávam klobúk z hlavy 
dole. A prečo to spomínam? Marec je 
okrem iného aj nositeľom vzácneho 
sviatku. Dňa žien. Ľudia o ňom zvyk-
nú hovoriť ako o prežitku socializmu. 
Spájaný je s  karafiátmi a  politickou 
propagandou podporovanou lac-
nými úsmevmi politikov. Deň žien je 
ale medzinárodne uznávaným sviat-
kom, ktorý stanovila OSN. V  tento 
deň oslavujeme prvý štrajk newyork-
ských krajčírok spred 115 rokov. Bolo 
ich dokopy 40 tisíc a bojovali za zru-
šenie desaťhodinového pracovného 
času, proti nízkym mzdám a  zlým 
pracovným podmienkam. Prvé veľ-
ké zhromaždenie za volebné právo 
žien sa konalo presne 8.marca 1908 
v New Yorku. V ČSR sa prvý sviatok 
MDŽ konal v roku 1921. O rok neskôr 
už nadobudol masový charakter. Po-
čas druhej svetovej vojny bol zruše-
ný. Jeho slávenie bolo obnovené až 
po roku 1945.
 Jana Pisarčíková 
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Zo zasadnutia sa zo zdravotných dôvodov ospra-
vedlnil poslanec Marcel Haščák. Hneď na za-
čiatku zastupiteľstva zložila svoj sľub staronová 

poslankyňa Anna Ondrušeková, ktorá sa do zastupi-
teľstva dostala po tom, ako sa svojej funkcie poslanca 
vzdal Adrián Kromka, v súčasnosti už prednosta mest-
ského úradu. Štefan Pčola navrhol doplniť ďalší bod 
do programu, a to návrh na zriadenie vecného breme-
na v k.ú. Poprad i návrh na prevzatie samoobslužnej ko-
munikácie do majetku mesta od Nové nábrežie, s. r. o. 
Ondrej Kavka žiadal doplniť bod - návrh na schválenie 
predloženia žiadosti o  poskytnutie nenávratného fi-
nančného príspevku na projekt s názvom Obstaranie 
projektovej dokumentácie investičných projektov 
v  zmysle právnych predpisov upravujúcich územné 
plánovanie a stavebný poriadok realizovaného v rámci 
Výzvy na predkladanie žiadostí o nenávratný finančný 
príspevok na prípravu regionálnych projektov. Poslanci 
schválili doplnenie týchto bodov do programu zasada-
nia.

Zvýšenie nájmov neschválili

Vedúci organizačného odboru MsÚ René Šoltés 
predložil na zastupiteľstve návrh na schválenie zvýše-
nia mesačného nájmu v bytových domoch na uliciach 
Rázusova, Továrenská štvrť, Levočská, Štúrova a  Su-
choňova. Náklady na všetko sa zvyšujú a ako povedal 
Šoltés, navýšenie cien navrhli v rozumnej miere. „Na-
príklad na Rázusovej v jednoizbovom byte je to suma 
o 19 € vyššia, v dvojizbovom o 27, “ povedal. Niektorí 
poslanci v diskusii hovorili, že sú si vedomí, že nájom 
zvýšiť treba tak, aby to ľudí veľmi nezaťažilo, iní odpo-
rovali. Vedúci odboru hovoril aj o porovnaní s komerč-
nými bytmi. Po rozsiahlej diskusii návrh schválený ne-
bol, proti bolo osem poslancov.

V polovici februára sa uskutočnilo prvé 
zasadanie mestského zastupiteľstva v roku 
2023. Najhorúcejšími témami boli zmeny 
poplatkov.

Prvé 
zasadanie 
poslancov 

v novom 
roku 
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Modernizácia trate Žilina ‑Košice

Následne poslanci schválili súbor vec-
ných bremien. Jeden z  bodov sa týkal aj 
modernizácie trate Žilina  – Košice na ka-
tastrálnom území Spišská Sobota pre Želez-
nice Slovenskej republiky. Poslanci schvá-
lili zámenu a  odpredaj pozemkov, výkup 
zvyškových častí pozemkov v  k. u. Spišská 
Sobota pre výstavbu cyklistických komuni-
kácií Most D l Matejovce - Poprad Západ, ako 
aj majetkovoprávne usporiadanie pozemkov 
v k. u. Veľká pre stavbu Rozšírenie cintorína 
v Poprade - Veľkej a taktiež pozemkov v k. u. 
Spišská Sobota pre výstavbu mestskej ko-
munikácie - prepojenie Ul. Kukučínova - Ul. 
Levočská - Stráže pod Tatrami.

Školy a školské zariadenia

Diskusiu vyvolala aj úprava všeobecne 
záväzného nariadenia (VZN) o určení výšky mesačné-
ho poplatku na úhradu výdavkov a nákladov v školách 
a  školských zariadeniach. Zvýšenie príspevkov zaprí-
činil nárast cien energie, tepla, zvyšovanie miezd za-
mestnancov školstva, ale i nešťastné rozhodnutia vlá-
dy SR. Zvýšenie je naplánované od 1. septembra 2023, 
v prípade CVČ od 1. júla.

Vedúca odboru školstva, mládeže a  športu Edita 
Pilárová žiadala poslancov o podporu. „Nešli sme radi-
kálnou cestou, ale citlivo a racionálne,“ povedala. Ako 
dodala, porovnávali si ceny aj v iných mestách a skon-
štatovala, že mesto Poprad je v poplatkoch v školách 
niekde uprostred a v rámci školských družín dokonca 
až pod hranicou priemeru. Reagoval poslanec Michal 
Baran. „Ja by som takisto chcel požiadať o  podporu 
návrhu. Keďže počas komisie sme sa oba kluby zhodli, 
že tento nárast je potrebný, ale zároveň nie je drama-
tický. Ako bolo povedané, na tieto výdavky si môžu ro-
dičia uplatniť daňový bonus. Rástli mzdy rodičov a aj 
keď rastú výdavky, tento nárast je zanedbateľný.“ 

„Pre mňa je dôležité, že rodiny v núdzi majú odpus-
tené poplatky. Je veľmi korektné od nás, že túto zmenu 
zapojíme až od 1. septembra,“ dodal prvý viceprimá-
tor Štefan Pčola. Za hlasovalo 16 poslancov, 
1 sa zdržal a 1 bol proti.

Opäť koncom apríla

Zastupiteľstvo sa uznieslo i na VZN o vy-
medzení úsekov miestnych ciest na dočasné 
parkovanie motorových vozidiel. Neschváli-
lo VZN o miestnej dani za užívanie verejného 
priestranstva. Ide o poplatky za letné terasy, 
ktoré boli počas pandémie odpustené. Za-
stupiteľstvo zobralo na vedomie i  stanovis-
ko hlavného kontrolóra mesta k  dodržaniu 
podmienok na prijatie návratného zdroja 

financovania - úveru z Environmentálneho fondu a ná-
sledne schválilo realizáciu investície a  prijatie úveru 
od Environmentálneho fondu pre projekt s  názvom 
„Zníženie energetickej náročnosti budov v základných 
školách - ZŠsMŠ Jarná.“ Poslanci taktiež schválili VZN 
o prevádzkovom poriadku pre pohrebiská. Schválená 
bola aj zmena rozpočtu mesta na rok 2023. Poslanci 
si vypočuli i správu o činnosti Mestskej polície Poprad 
za rok 2022 a zobrali na vedomie i informatívnu správu 
týkajúcu sa areálu bývalých Dukelských kasární. Za-
stupiteľstvo schválilo vstup mesta Poprad do projektu 
v oblasti adaptácie na zmenu klímy a podpory mest-
skej biodiverzity v  rámci programu Interreg Poľsko  – 
Slovensko 2021–2027. V rámci predmetnej výzvy mesto 
navrhuje realizovať projekt Revitalizácia zelene na Ul. 
Francisciho. V závere poslanci poverili výkonom funk-
cie ďalšieho sobášiaceho na funkčné obdobie 2022  – 
2026, a to poslanca Jozefa Švagerka a vypočuli si sprá-
vu hlavného kontrolóra o výsledkoch kontrol a o kon-
trolnej činnosti za rok 2022. Poslanci sa na ďalšom plá-
novanom zasadnutí opäť stretnú 20. apríla 2023.

 (jp, red.)
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Niekedy sú to naozaj sekundy, ktoré rozhodujú 
o  tom, či sa život človeka podarí zachrániť ale-
bo nie. Ak srdcový sval prestane biť a nepomáha 

už bežná prvá pomoc, je potrebné použiť pri záchrane 
defibrilátor. Ten je schopný svojimi elektrickými výboj-
mi obnoviť činnosť srdca človeka. Ak sa človeku zastaví 
srdce a začne sa s jeho defibriláciou už do jednej minú-
ty, šanca na jeho záchranu je až deväťdesiat percentná. 
Automatické defibrilátory umiestnené na verejných 
miestach sú prispôsobené tak, že vďaka nim môže ži-
vot človeku zachrániť aj absolútny laik.

V Poprade až 19

Ako uviedol primátor mesta Anton Danko, Poprad 
sa tejto problematike venuje komplexne a dlhodobo. 
Zakúpilo ďalší defibrilátor, ktorý bol v posledný februá-
rový štvrtok v ranných hodinách umiestnený v lokalite 
pri CVČ na Ul. Mládeže. „Začali sme už pred 14 rokmi, 
kedy sme umiestnili do niektorých zariadení mesta 

tieto život zachraňujúce prístroje, a  to na zimný šta-
dión, do Arény Poprad a na mestský úrad. Som rád, že 
sa nám ich počet podarilo navýšiť až na súčasných 19 
a rozmiestniť ich vo viacerých častiach mesta,“ pove-
dal primátor.

Napojené na mestskú políciu

Defibrilátory sú v rámci mesta k dispozícii v centre, 
na športoviskách a v každej mestskej časti. Takýto po-
čet verejne prístupných defibrilátorov v  inom porov-
nateľne veľkom meste na Slovensku nie je. Prístroje sú 
priamo napojené na mestskú políciu, ktorá automa-
ticky dostane informáciu, keď sa AED otvorí. Následne 
vedia hneď vyslať hliadku. Ako sme spomínali, AED 
dokážu ovládať aj laici, stačí ho otvoriť, stlačiť gombík 
a prístroj človeka priamo hlasom navedie ako má po-
stupovať. Životnosť batérie je približne päť rokov a de-
fibrilátor je schopný vydať 5000 výbojov. Po každom 
použití je potrebné len vymeniť elektródy. jp

V meste 
pribudol ďalší 
defibrilátor
Ďalší prístroj, ktorý zachraňuje život, 
pribudol na stene pri hokejbalovom 
ihrisku v areáli Centra voľného času 
na starom Juhu. 

Na školskom dvore našej materskej školy na Ul. Mláde-
že 5 v Poprade sme sa zahrali na lovcov pokladov.

Pomocou mapy pokladu sa deti postupným plnením 
úloh od 1-8 dostali až k miestu, kde bol zakopaný poklad 
- samozrejme, nie naozajstný. Ich úlohou bolo nájsť 
oriešky pod snehom pre hladné veveričky, z PET vrchná-
čikov tvorili cestičky, na saniach prechádzali okolo prie-
pasti, vo fúrikoch odviezli ježibabu do pece v medovní-
kovom domčeku, nakŕmili zajačika mrkvičkami, hádzali 
snehové gule do snehuliakov. Zopakovali si informácie 
o stromoch na školskom dvore pomocou informačných 
tabúľ. Nájdené zakopané cukríky a čokoládové dukátiky 
boli pre deti najväčšou a najkrajšou odmenou po zdolaní 
všetkých úloh. Určite si túto super aktivitu zopakujeme.

Učiteľka MŠ,
Denisa Štanclová.

Hľadali stratený poklad
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Jedna pobočka pošty sídli dlhé roky na Výkriku a dru-
há na sídlisku Západ. Keď na verejnosť prenikli infor-
mácie o ich zrušení, vyvolalo to medzi Popradčanmi 

na sídliskách obavu z toho, kam budú musieť za službami 
chodiť. Zvlášť preto, že na starom Juhu je pošta na Výkri-
ku jedinou na sídlisku. V uplynulom roku zanikli v meste 
dve poštové prevádzky, a to pri nemocnici a vo Veľkej. 
Primátorovi Antonovi Dankovi sa v  tom čase podarilo 
vylobovať zachovanie pošty v  Matejovciach. Rovnako 
ako vtedy, aj v tomto prípade okamžite na situáciu zare-
agoval a obrátil sa na tie najvyššie miesta. Po dohovore 
s predsedom Národnej rady SR došlo k stretnutiu s kom-
petentnými funkcionármi.

Dobré správy po stretnutí

Na stretnutí sa zúčastnil štátny tajomník Ministerstva 
dopravy SR Jaroslav Kmeť i generálny riaditeľ pošty Ľu-
bomír Mindek. Po jeho skončení prišli dobré správy. „Do-
hodli sme sa, že nebudeme transformovať žiadnu po-
bočku v Poprade a budeme hľadať nejaké riešenia, ako 
by sme pokryli Poprad tak, aby neprišiel o stopercentné 
poštové služby,“ reagoval po stretnutí štátny tajomník. 
„Pán primátor Danko komunikoval, pripojil argumenty 

a urobil všetko preto, aby v Poprade zostali pošty zacho-
vané. Vyšli sme mu v ústrety, a preto tie pošty ostanú tak, 
ako sú,“ dodal Kmeť.

Formy zabezpečenia služieb

Ako dodal generálny riaditeľ pošty, s mestom budú 
ďalej diskutovať ohľadom foriem zabezpečenia služieb 
v budúcnosti. „Z kamenných pôšt v tejto chvíli zrušená 
žiadna pobočka nebude. Mestu budeme prezentovať 
formy a budeme sa baviť o tom, ako by sme mohli ďalej 
fungovať tak, aby občania boli spokojní,“ dodal.

Návrhy aj od mesta

Štátny tajomník i generálny riaditeľ uviedli, že rozu-
mejú tomu, v  akej situácii sa momentálne samosprávy 
nachádzajú a čomu musia čeliť. Aj primátor mesta Anton 
Danko rozumie tomu, že aj Slovenská pošta je v ťažkej si-
tuácii a snaží sa optimalizovať náklady. „Aj z našej strany 
prídu nejaké návrhy a  iniciatíva, aby sme pošte skúsili 
pomôcť, či už lacným nájmom alebo jeho úplným zru-
šením. Chcem sa poďakovať, že nám vyšli v ústrety a že 
žiadnu pobočku zatiaľ rušiť nebudeme,“ reagoval primá-
tor. Jana Pisarčíková

Pobočky 
pôšt zatiaľ 

nezrušia 
Začiatkom februára prenikli 

na verejnosť i do médií 
informácie o tom, že Slovenská 
pošta plánuje rušiť ďalšie svoje 
kamenné pobočky, medzi nimi 

aj dve v meste Poprad. Primátor 
mesta Anton Danko neváhal ani 

chvíľu a na situáciu okamžite 
reagoval. 
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Vo Veľkej na Scherfellovej ulici už počuť stavebný 
ruch. Bývalé Kino Máj prechádza rekonštrukciou. 
Po jeho predaji sa Popradom rýchlosťou blesku ší-

rili reči o tom, že budova bude nevyužitá a bude naďalej 
chátrať a nič sa s ňou nebude diať. Ako sa ukázalo, opak je 
pravdou. Novú podobu budovy navrhli architekti z Prešo-
va. Už roky s investorom, ktorý budovu kúpil, spolupracu-
jú. Spoločne dali tvár Divadlu VIOLA v Prešove a podieľali 
sa tiež na výstavbe Kulturparku v Košiciach. „Skúsenosti 
s podobnými projektami už máme a v oblasti verejných  
stavieb sa pohybujeme už roky. Je to pre nás zaujímavá 
príležitosť,“ povedal Irakli Eristavi.

Malebné miesto s historickou kvalitou

Najprv si miesto, kde bývalá budova Kina Máj stojí, pri-
šli obhliadnuť. „Museli sme sa oboznámiť s objektom. Bu-

dova nie je v dobrom stave. Roky bola nevyužívaná a zub 
času sa na nej podpísal. Dnes už je architektúra o poriad-
ny kúsok ďalej aj čo sa týka technológií i štandardov. Je 
to malebné miesto, ktoré má aj svoju historickú kvalitu 
a  keď architektúra prichádza do takéhoto priestoru, tak 
s veľkým rešpektom a pokorou. Vstúpili sme do komuni-
kácie s Krajským pamiatkovým úradom Prešov, pracovis-
ko Spišská Sobota a s ohľadom na to, že tento objekt je 
v susedstve národnej kultúrnej pamiatky, tak sme začali 
diskutovať, ako sa k tejto úlohe postaviť. Objekt bol posta-
vený alebo navrhnutý v 80-tych rokoch minulého storočia 
na pôdoryse dvoch meštianskych domov. Predstavuje 
určitú hmotu, ktorá vstupuje do komunikácie s kostolom 
a toto bol pre nás dôležitý fakt,“ dodáva. Úsilím architek-
tov teda bolo kultivovaným spôsobom reagovať práve 
na prítomnosť kostola. „Rozhovory s  pamiatkarmi boli 

Z Kina 
Máj bude 

divadlo 

Po rekonštrukcii v  deväťdesiatych 
rokoch prežilo vraj Kino Máj vo Veľkej 
svoje „zlaté časy.“ Bolo to ale ešte vtedy, kedy sa zvykli kinosály zapĺňať ľuďmi do poslednej stoličky. 
Už dlhé roky budova nehostila žiadne väčšie kultúrne podujatie, koncerty, či akúkoľvek inú akciu, 
na ktorej by sa mohli Popradčania kultúrne vyžiť. Mesto muselo nefunkčnú budovu kina dotovať. 
Vyhlásilo verejno ‑obchodnú súťaž a novým majiteľom budovy sa stala spoločnosť Divadlo VIOLA 
s. r. o. Pred odpredajom bolo bývalé kino v  takom stave, že revízni technici pri pravidelných 
obhliadkach už len krútili hlavami. Teraz budove konečne svitá na lepšie časy. Stane sa centrom 
kultúrneho života. Dvaja architekti, Irakli Eristavi a Pavol Šilla z ateliéru zerozero nám exkluzívne 
predstavili projekt, ktorý sa už naplno realizuje.

pred
po
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v poriadku. Oni chápali nás a my sme sa tiež snažili pocho-
piť ich. Budova je navrhnutá tak, aby nestrhávala na seba 
veľkú pozornosť a aby zapadala do celého kontextu.“

Sála pre 180 divákov

Preorganizovali dispozíciu budovy tak, aby viac zod-
povedala prevádzke divadla. „Navrhli sme transformáciu 
kinosály na hlavnú divadelnú sálu s kapacitou 180 divá-
kov. Na najvyššom podlaží sme navrhli malú sálu, ktorá 
bude slúžiť na skúšanie a  menšie podujatia, tam je ka-
pacita 80,“ opisuje. Ako dodáva jeho kolega, zameriavali 
svoju pozornosť aj na to, ako bude budova pôsobiť z ex-
teriéru. „Bolo jasné, že to má byť stavba, ktorá bude mať 
svoj cielený výraz a popri tom aj svoje špecifiká a charak-
ter,“ hovorí Pavol Šilla. Divadlo nebude len o programe 
vo vnútri. „Máme k dispozícii veľmi pekný priestor, ktorý 
vie byť využívaný práve na vonkajšie javiskové formy, 
ktoré sa vedia organizovať v lete, či už divadelné festivaly 
alebo iné. Chceme, aby divadlo nebolo len zvnútra fun-
gujúca vec, ale snažíme sa do toho zapojiť aj exteriér,“ 
pokračuje. Šilla hovorí o letnej scéne. „Je integrálnou sú-
časťou celého projektu. Je na západnej strane vo väzbe 
na Velický potok, kde je naplánované kaskádovité sede-
nie a malá kaviareň, ktorá by mala aj mimo divadelných 
predstavení zabezpečiť život v tejto lokalite.“

Zaoblenie strechy

Objekt architekti navrhli citlivo. Ako povedali, budova 
bude mať len drobné formálne nuansy, ktoré naznačia, 
že ide o  kultúrny stánok, ako napríklad zaoblenie stre-
chy, či špecifické riešenie vstupu. „Trošku otvárame fa-
sádu do ulice. Ak človek pôjde okolo, tak bude mať vnem 
z  priestoru, uvidí foyer divadelnej sály. Vidí, že sa tam 
zhromažďujú ľudia. Aj keď len ide okolo, vie niečo z toho, 
čo sa deje vo vnútri, „zažiť“, “ upresnil Šilla. Zaoblenie stre-
chy má pripomínať oponu alebo textíliu, ktorá súvisí s di-
vadlom. Ako architekti dodali, dokončenie projektu by sa 
mohlo podariť do jedného roka až roka a pol. „Zámerom 
je priniesť do Popradu profesionálne divadlo, ktoré bude 
reagovať na potreby mesta a regiónu, a ktoré zároveň 
rozšíri jeho horizonty na poli profesionálnej umeleckej 
kultúry. A prvým predpokladom k dosiahnutiu tohto cieľa 
je práve rekonštrukcia a stavebné úpravy celého objektu, 
ktoré sú presne zadefinované zámerom,“ uzavrel Eristavi.

 Jana Pisarčíková

pred po

predpo

„STAVbA buDE MAť SVOj cIElENý 
VýRAZ, SVOjE ŠPEcIFIKá A chARAKTER." 

Pavol Šilla, architekt“
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Popradskí seniori majú pred sebou rok, v  ktorom 
budú môcť naplno prejaviť svojho športového 
ducha a všetkým naokolo dokážu, že ich forma je 

stále na výbornej úrovni. Prvou disciplínou olympiády 
pre seniorov bol hod šípkami. Súťažiacich prišiel po-
zdraviť aj prvý popradský viceprimátor Štefan Pčola. 
So sebou priniesol aj vlajku Európskeho mesta športu. 
„Je perfektné, že mesto Poprad je mestom športu nielen 
pre mladých ľudí, ale aj pre našich seniorov. A ja osob-
ne som tiež veľmi rád, že môžem využiť túto príležitosť 
a zahádzať si,“ povedal. Seniorom hod šípkami išiel vý-
borne. A víťazné body za prvé miesto si pripísalo Denné 
centrum Limba, na druhom mieste skončil Xenón a tre-
tie miesto obsadilo Denné centrum Juh.

Čaká ich pestrý rok

Olympiáda pre seniorov bude trvať celý rok. Ako po-
vedala vedúca sociálneho odboru Petra Závacká, oča-
kávajú stopercentné zapojenie seniorov. „Minimálne 
s vylúčením tých, ktorí už žiaľ nemôžu súťažiť, no aj tak 
veríme, že prídu aspoň povzbudzovať. Táto myšlienka 

seniorov oslovila a verím, že si získa ešte aj ďalších. Chce-
la by som touto cestou osloviť všetkých popradských se-
niorov, ktorí sa možno doma cítia osamelí, aby využili 
klubovú rodinu denných centier.“ Pripravené sú ďalšie 
zaujímavé disciplíny, ako napríklad minigolf, či petango-
vý turnaj, ale aj spoločenská hra RummiKub. „A tiež jed-
na špeciálna disciplína, ktorú nechceme prezradiť. Bude 
to totiž tvorba každého denného centra, takže uvidíme, 
s akou iniciatívou prídu. V uplynulom roku to bolo peče-
nie koláčov. Tak verím, že budeme tento rok ešte krea-
tívnejší,“ dodáva Závacká. (jp)

Hodom na terč 
odštartovali 
olympiádu 

Mať presnú mušku a veľmi pevnú ruku. 
Predposledný februárový utorok si 

v dennom centre na Juhu seniori zmerali 
sily v hode šípok na terč. Odštartovali tak 

olympiádu pre seniorov na rok 2023. 
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Sociálny odbor mesta Poprad by ste priamo v bu-
dove mestského úradu hľadali márne. Sídli totiž 
v budove bývalého katastra za daňovým úradom. 

Vedúca odboru Petra Závacká nás hneď po otvorení 
dverí príjemne privítala. A začala svoj odbor predsta-
vovať. „Je potrebné povedať, že máme veľmi široké 
kompetencie vzhľadom na legislatívu, ktorá prináleží 
samospráve v sociálnej oblasti. Tým, že je problemati-
ka obsiahla, tak má odbor dve oddelenia,“ hovorí Zá-
vacká. Prvé je oddelenie rodiny a marginalizovaných 
skupín a druhé oddelenie seniorov a ťažko zdravotne 
postihnutých občanov.

Návrat dieťaťa do rodiny

Ako vyzerá ich pracovný deň, nie je jednoduché 
povedať. Nič ako vzorový deň u nich totiž neexistuje. 

Často musia riešiť špecifické prípady, ktoré sa vyskytnú 
neplánovane. Potvrdila to aj jedna z  kolegýň, ktorá 
sa práve vracala zo súdu. V  rámci prvého oddelenia 
rodiny a  marginalizovaných skupín má sociálny od-
bor na starosti aj agendu sociálno -právnej ochrany 
detí a  sú jedným z  účastníkov individuálneho plánu 
návratu dieťaťa späť do rodiny. „Podávame správy. 
A neexistuje, aby sme ich správu písali od stola. Vždy 
chceme na vlastné oči vidieť, ako to v rodine funguje. 
Preto si všetko preveríme. V niektorých prípadoch sa 
nám už dokonca podarilo aj zmeniť rozhodnutie úra-
du práce, sociálnych vecí a rodiny vo veci hosťovského 
pobytu dieťaťa,“ povedala Závacká. „Pracujeme hlav-
ne s  rodičmi, aby boli schopní pripraviť prostredie, 
do ktorého sa dieťa môže vrátiť. Snahou je eliminovať 
dôvody, pre ktoré bolo dieťa z rodiny vyňaté a snaží-

Práca, pri ktorej 
srdce nesmie 

ísť bokom

Ak si už človek nedokáže pomôcť sám, mala 
by mu pomôcť rodina, priatelia, známi. Ak to 
nedokážu oni, nastupuje mesto a po ňom štát. 
V ďalšej časti nášho seriálu sme deň strávili 
na oddelení, kde najdôležitejšou výbavou 
zamestnancov je srdce, empatia, rešpekt. 
Ukážeme vám, ako to vyzerá na sociálnom 
odbore mesta Poprad. 



13

Marec 2023
D

EŇ
 N

A
 Ú

RA
D

E

me sa robiť aj nemožné veci, v  prospech dieťaťa,“ vy-
svetľuje vedúca oddelenia rodiny a marginalizovaných 
skupín Gabriela Lompartová. Ak sa dieťa vrátiť späť 
do rodiny nepodarí, pri tom dovŕši 18 rokov a neštuduje, 
tak sociálny odbor rieši aj poskytnutie príspevku na osa-
mostatnenie. Taktiež komunikuje s rôznymi zariadenia-
mi sociálnych služieb, napr. domovy na pol ceste, útulky, 
alebo nocľahárne, aby dieťa po opustení rodinnej bun-
ky, v ktorej žije, malo kam ísť.

Zachránili strechu nad hlavou

Pravidelnou činnosťou na tomto oddelení je aj vý-
kon inštitútu osobitného príjemcu. Ten sa využíva vte-
dy, ak poberateľ dávky v hmotnej núdzi alebo prídav-
ku na dieťa, či rodičovského príspevku, nevie efektívne 
hospodáriť s  peniazmi, resp. ich nevyužíva na účel, 
na ktorý boli určené. Takto sa snažia ľudí naučiť hospo-
dáriť s peniazmi, ktoré im rozrátajú na celý mesiac, pri-
čom sa do úvahy berú poplatky ako nájomné, školské 
poplatky, peniaze na lieky i oblečenie. „My im robíme 
akoby sprievodcu počas celého mesiaca. Vďaka inšti-
tútu osobitného príjemcu sme už napríklad zachránili 
rodine strechu nad hlavou, pretože mali pozdĺžnosti. 
Inštitút osobitného príjemcu je garanciou, že sa nájom 
platiť bude. Boli sme v tom možno takí priekopníci, in-
štitút osobitného príjemcu vykonávame od roku 2000. 
Začínali sme s  piatimi rodinami. 
Často si ľudia napríklad myslia, 
že na marginalizované skupiny 
na Staničnej ulici mesto dopláca, 
že majú obrovské dlhy. Pravda ale 
je, že nemajú žiadne dlhy, prípad-
ne sa nastaví splátkový kalendár.“ 
hovorí Závacká. V deň vyplácania si 
ľudia idú sami zabezpečiť potravi-
ny a v popoludňajších hodinách to 
sociálni pracovníci preveria priamo 
v domácnosti. „Kde sa nám naprí-
klad nedarí eliminovať alkohol, pe-
niaze nedáme do rúk, lebo je tam 
podozrenie, že budú použité inak. 
V  takých prípadoch zabezpečuje-
me nákupy,“ dodáva Lompartová. 
Ak sa už rodina alebo jednotlivec 
javí, že by všetko mohol zvládnuť 
sám, tak ho podporia. „Dôverujeme si, dáme im penia-
ze, aby išli napr. na poštu, či niečo zaplatiť. Snažíme sa 
ich aktivizovať, aby si plnili povinnosti, čo sa týka hos-
podárenia. Mesto sa tiež zapojilo do projektu terén-
nej sociálnej služby. Momentálne máme 4 terénnych 
sociálnych pracovníkov, ktorí sú našou predĺženou ru-
kou, priamo v teréne.“ dodáva Závacká. Sociálny odbor 
tiež poskytuje jednorazovú dávku v  hmotnej núdzi. 
Určená je na nevyhnutné ošatenie, potrebný nábytok, 
na školské pomôcky pre deti, či liečebné náklady. Ta-
kýmto spôsobom poskytujú pomoc rodinám s deťmi, 

či seniorom, ktorí majú nízke dôchodky. Podmienkou 
je trvalý pobyt v meste Poprad a byť poberateľom po-
moci v hmotnej núdzi.

Do nocľahárne musia ísť dobrovoľne

Pod toto oddelenie patria ešte dve zariadenia, a to 
zariadenie sociálnych služieb pre občanov bez prí-
strešia a zariadenie starostlivosti o deti do troch rokov 
veku, teda bývalé detské jasle. V  zariadení sociálnych 
služieb pre občanov bez prístrešia je hlavnou snahou 
sociálneho odboru motivovať ľudí, aby si našli iné bý-
vanie či prácu. „Musíme si ale nastaviť zrkadlo. Niektorí 
sú už v dôchodkovom veku, či na invalidnom dôchod-
ku. Majú zdravotné problémy a nájsť si iné bývanie, či 
zamestnanie, je už takmer nemožné. Snažíme sa, aby 
sa odrazili od dna,“ dodáva Závacká. Ako poukázala 
Lompartová, väčšina z  klientov má vážny zdravotný 
stav. „Dlhodobo žijú na ulici a kým my ich prehovoríme, 
aby sa presunuli do nášho zariadenia, ich zdravotný 
stav je už tak nevyhovujúci, že ich nedokážeme nikam 
posunúť. Nie tak, aby dokázali samostatne fungovať.“ 
Žiadna legislatíva totiž nedovoľuje ľudí prinútiť využí-
vať služby nocľahárne. „Chodíme do terénu. Vieme, kde 
sa združujú. No niektorí nám povedia, že radšej upred-
nostnia lavičku ako posteľ a máme sa s tým zmieriť, že 
je to ich spôsob života,“ dodáva Závacká.

Do kompetencií sociálneho odboru patria aj detské 
jasličky. Navštevuje ich 25 detí rodičov, ktorí sa vďaka 
tomu môžu venovať kariére. „Máme veľmi pekné ohla-
sy na starostlivosť zo strany personálu, programy. 
Prichádzajú k nám súrodenci detí, ktoré už z  jasličiek 
odišli, čo nás pozitívne povzbudí k tomu, že naša práca 
má zmysel. Je pre nás odmenou sledovať prvé kroky, 
prvé slová, prvé detské úspechy,“ povedala Lomparto-
vá.

Na tomto oddelení tiež poskytujú príspevky 
pri narodení prvého dieťaťa i organizujú detské tábory. 
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„Tento rok kvôli šetreniu prvýkrát po 22 rokoch nebude 
pobytový tábor, ale dva denné tábory,“ prezradila Zá-
vacká. Povinnosťou odboru sociálneho je zabezpečiť 
pochovanie človeka, ktorý zomrel na území mesta Po-
prad a nenájdu sa jeho príbuzní.

Oddelenie seniorov a  ťažko zdravotne postihnu‑
tých občanov

Pod toto oddelenie patrí aj veľká agenda opatro-
vateľskej služby. „Máme 94 opatrovateliek a poskytu-
jeme opatrovateľskú službu pre 220 klientov, vrátene 
domu osobitného určenia - Xenón, kde je 105 nájom-
ných bytov. Podmienkou, aby niekto takýto byt dostal, 
je práve odkázanosť na opatrovateľskú službu. Precíz-
ne vyhodnocujeme u  každého opatrovaného mieru 
podpory, počítame s  aktívnou pomocou rodiny s  cie-
ľom pomôcť čo najväčšiemu počtu ľudí. Poskytovanie 
úkonov opatrovateľskej služby je odbornou činnosťou 
a  opatrovateľky musia mať kvalifikáciu. Ide o  prácu, 
ktorú často ľudia mylne vnímajú len ako prácu spoloč-
níčky, či upratovačky. Rodina vyžaduje od nich úkony, 
ktoré nie sú v súlade s opatrovateľskou službou, ako je 
napríklad náročná manuálna práca v  záhrade. Rodi-
na si to vysvetľuje tak, že opatrovateľka má robiť veci, 
ktoré opatrovaný/á nezvláda. Má. Ale len také, ktoré 
by vo svojom veku, zdravotnom stave doká-
zala zvládnuť sama bez pomoci,“ vysvetľuje 
Závacká.

Denné centrá

Mesto Poprad spravuje 8 denných centier 
vrátane združení so zdravotným postihnutím, 
kde vytvára podmienky pre stretávanie sa, zá-
ujmovú činnosť, poskytovanie poradenstva. 
„Obracajú sa na nás seniori ohľadom zdravot-
nej starostlivosti, ale aj s  otázkami právneho 
charakteru. Vždy sa im snažíme poradiť alebo 
sprostredkovať poradenstvo. Veľmi radi priví-
tame nových členov, ktorí sa cítia osamelí, ale 
aj tých, ktorí sú spoločenskí a radi nadväzujú 
nové priateľstvá, “ uviedla Kostková

Do kompetencií oddelenia spadá aj po-
skytovanie príspevku na stravovanie v  jedál-
ni, ktoré zabezpečuje Slovenský Červený kríž, 
územný spolok Poprad. Túto službu využíva 
1 300 stravníkov.

Sociálnym poradenstvom sa nastavuje konkrétna 
sociálna služba „ušitá na mieru“ na základe sociálne-
ho a  zdravotného posudku. Vždy sa uprednostňuje 
sociálna služba priamo v prirodzenom rodinnom pro-
stredí pred pobytovou službou v zariadení. Venujú sa 
tiež zabezpečeniu sociálnej služby bezodkladne. Čiže 
v prípadoch, kedy sa človek dostane do život či zdravie 
ohrozujúcej situácie. „Ľudia si to často vysvetľujú tak, 
že nejaká seniorka sa dostala do zariadenia skôr ako 
naša a  pritom má rovnakú diagnózu. No ovplyvňuje 

to nielen zdravotný stav, ale aj to, či jej rodina, známi, 
susedia vedia pomôcť. Niekto napríklad rodinu nemá. 
A podobne. Sme zástancami individuálneho posudzo-
vania. Zaškatuľkovať človeka do stupňa je predsa to 
najjednoduchšie, “ vysvetlila Závacká.

Prepravná služba

V  kompetenciách odboru je aj prepravná služba. 
„Využiť ju môžu ľudia na území mesta Poprad. Nikdy 
neskúmame účel jazdy. Prepravnú službu je potrebné 
objednať si 24 hodín pred odvozom,“ dodáva Kostko-
vá. Novinkou je, že ak sú ľudia odkázaní na individuál-
nu prepravu a dostávajú príspevok na benzín, vydokla-
dovať ho už môžu aj potvrdením od vodiča prepravnej 
služby. „V  rámci prepravnej služby máme nové auto, 
na ktoré sme získali finančné prostriedky. Už vylepšené 
s hydraulickou plošinou a elektrický schodík, ktorý sa 
vysúva a pomáha ľuďom bezpečne a  ľahšie nastupo-
vať,“ uzavrela Závacká. Sociálny odbor má tiež spraco-
vaný Komunitný plán sociálnych služieb na roky 2021 
-2030. Z neho im vyplývajú aj ďalšie úlohy. V minulom 
roku poskytli tiež príspevok 16 neverejným poskytova-
teľom sociálnych služieb, ktorí sa starajú o Popradča-
nov v inom prostredí ako v mestskom.

 Jana Pisarčíková 

„VďAKA
INŠTITúTu OSObITNéhO 

PRÍjEMcu SME uŽ NAPRÍKlAD 
ZAchRáNIlI RODINE STREchu 

NAD hlAVOu." 
Petra Závacká, 

vedúca sociálneho odboru 
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Výstava predstavuje diela ôsmich známych sloven-
ských umelcov, a to Imricha Weiner-Kráľa, Adolfa 
Frankla, Ľudovíta Felda, Eleny Lazinovskej, Anne 

Hausovej, Ľubomíra Stacha, Štefana Kovaľa a Borisa 
Németha. „Zámerne sme vybrali autorov žijúcich aj 
nežijúcich, rôznych vekových kategórií. Mnohí z  nich 
zažili holokaust na vlastnej koži, niektorí sprostredko-
vane cez spomienky svojich blízkych, a tá najmladšia 
generácia z rozprávania, prípadne filmovej, alebo li-
terárnej tvorby,“ uvádza riaditeľka Tatranskej galérie 
Anna Ondrušeková. 

ZAchOR!

Zážitky, spomienky a dojmy z týchto čias sú otras-
né, no ľudstvo je stále nepoučiteľné. Je preto potreb-
né naďalej odovzdávať svedectvo hrôzy holokaustu aj 
takouto sprostredkovanou formou, a to cez výtvarné 
umenie, či fotografiu.  Doobeda sa počas otvorenia 
výstavy vysielal v  priestoroch Tatranskej galérie film 
ZACHOR!, po slovensky Pamätaj!, v  réžii Moniky i  Ľu-
bomíra Stachovcov. Film hovorí o  koncentračnom 
i pracovnom tábore v Novákoch. Autori sa vernisáže aj 

osobne zúčastnili. Film nám popísala manželka Ľubo-
míra Stacha Monika. „Je to zostrihaný vizuálny obraz 
o tom, ako to vyzeralo a ako to tam fungovalo. Ľudia 
hovoria svedectvá o tom, čo tam zažili. Bola to veľmi 
ťažká, náročná vec, ale oni mali potrebu o tom hovoriť 
práve preto, aby sa to dostalo k mladým ľudom.“ 

„Židov som mal za kamarátov ešte počas socializ-
mu, no vtedy o  tom, čo sa dialo, veľmi hovoriť nech-
celi. Som z Novák, kde bol koncentračný tábor. Chodil 
som okolo neho na bicykli. Začal som študovať knihy, 
pozerať filmy, preberať túto tématiku s inými,“ hovorí 
Stacho. 

To všetko bolo inšpiráciou pre dva projekty, a  to 
Plátno spomienok a  zabúdania a  Návrat stratených. 
„Pri návrate stratených som na kamene z  celého Slo-
venska prostredníctvom emulzie dával fotky ľudí, ktorí 
sa z tábora nevrátili,“ hovorí Stacho.

Výstava Pamäť miesta a mesta má okrem silného 
emotívneho zážitku z tvorby jednotlivých umelcov 
za cieľ očistiť naše svedomie a byť mementom pre rôz-
ne nenávistné prejavy dnešných dní. Pozrieť si ju mô-
žete do 2. apríla 2023. (jp) 

Svedectvá hrôz 
holokaustu

Reagujú na génia loci miesta poznačeného 
traumou holokaustu. V Tatranskej galérii 
v rámci medzinárodného projektu 
ART&HOLOCAUST pripravili pre návštevníkov 
výstavu s názvom Mestá a miesta. Inštalácia 
výstavy prebehla v spolupráci s Múzeom 
židovskej kultúry v Bratislave.
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Fašiangy v meste Po-prad sme zakončili výnimočným kar-nevalom, ktorý sa konal predposledný februárový víkend v  Dome kultúry. Témou karnevalu bolo Ľadové kráľovstvo, a  tak sa najmenší potešili návšteve snehuliaka Olfa i Elze s Annou, ktorí sa 
s nimi zabávali. Najdôležitejšou úlohou bolo pomocou tanca i spevu 
získať všetky diely z obrazu Ľadového kráľovstva. Aby to nebolo až 
tak jednoduché, naprieky deťom robilo aj takzvané dieťa stredy, plné 
biedy – Wednesday. Pozrite si fotoreport z mestského karnevalu. 

Klub Zónu 
premenili 

na Ľadové 
kráľovstvo 
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P.  benko, skúsme sa vrátiť trošku do minulosti a  za‑
spomínať si, ako vznikol nápad zorganizovať Divadel‑
né fašiangy?

„Prvá myšlienka vznikla v roku 2006. Chceli sme urobiť 
prehliadku hier Divadla Commedia Poprad. V  repertoári 
sme mali 12-13 hier a  boli veľmi úspešné. Pochodili sme 
s  nimi nielen Európu, ale dá sa povedať, že aj celý svet, 
keďže sme boli aj v Kanade, či v Tunise. Povedali sme si, že 
v Poprade nie je až taká veľká možnosť uvádzať predstave-
nia. Tak sme to zoskupili do jedného. Potom začali Divadel-
né fašiangy narastať. Začali sme si prizývať súbory, ktoré 
pozývali aj nás, z Maďarska to bol Sarvaš, zo Srbska Báčsky 
Petrovec, Stará Pazova a Kysáč. Veľa repríz sme mali v Če-
chách. A tak sa rozšírila naša ponuka počas Divadelných fa-
šiangov. Vznikol z toho medzinárodný festival. Začali sme 
jednotlivé ročníky napĺňať programom, až prišla epidémia 
koronavírusu. V roku 2020 sme museli jedno predstavenie 
zrušiť. Vtedy sme Divadelné fašiangy ešte na 99 percent 
dotiahli do úspešného konca. Potom prišla pauza.“

Prezraďte koľko predstavení ste počas tohto roka pri‑
pravili a ako sa vám osvedčilo, že sa hrajú vždy v ne‑
deľu?

„Divadelné fašiangy 
robíme vždy v  prvých 
troch mesiacoch roka - 
január, február, marec. 
Niekedy možno aj apríl. 
Vychádza to osem až 
desať predstavení kaž-
dú nedeľu. Tento deň sa 
nám veľmi osvedčil, a  to 
nie sú žiadne chválospe-
vy. Odozva bola taká, že 
diváčky ma oslovili po skončení predstavení so slovami: 
„Pán Benko a čo ja budem teraz robiť v nedeľu po fašian-
goch?“ Ľudia sú na to zvyknutí. Keď je nedeľa, pôjdeme 
do divadla. Nahráva nám aj televízia, pretože z 200 progra-
mov si naozaj nie je aký vybrať. A to hlavne v nedeľu večer. 

Do divadla v Spišskej Sobote sa v tomto roku opäť vrátil festival Divadelné fašiangy. Plná sála 
do poslednej stoličky každú jednu nedeľu, dáva do sveta oznam o tom, že ľudia sú naozaj 
hladní po kultúre. Dlhoročný herec, autor a režisér Divadla Commedia Poprad Vladimír Benko 
porozprával o začiatkoch festivalu, aj o tom, ako ťažko prežívalo divadlo chvíle, keď ich navždy 
opustil člen Dušan Kubáň. 

Benko:  
Živú kultúru 
nenahradí nič
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Ľudia teda prichádzajú za živou kultúrou a tá sa nedá ni-
čím nahradiť. V divadle vznikajú nové veci, okamihy a toto 
majú diváci radi.“

áno. Počula som, že po pauze sa to ale poriadne roz‑
behlo a sála je počas predstavení takmer vždy úplne 
zaplnená.

„Najprv bola spomínaná pauza a po nej…neviem si to 
vysvetliť, či sú naozaj ľudia hladní po divadle, ale tento roč-
ník sa veľmi dobre predával. Sála v Spišskej Sobote akurát 
stačí. Ľudia prichádzajú a bavia sa."

Asi najžiadanejším zo všetkých žánrov je počas fa‑
šiangov práve komédia. V  tomto roku ste ale mali 
jedno predstavenie, ktoré sa tak trošku tomuto žánru 
vymykalo.

„Áno. Zo žánrov je žiadaná komédia, preto som aj 
ja v  dramaturgii Divadelných fašiangov vsadil hlavne 
na osvedčené komediálne tituly. Výnimkou ale bolo pred-
stavenie, ktoré u nás hosťovalo z Prahy. Sami sa mi ponúk-
li. Bola to inscenácia na motívy knihy Bohumila Hrabala 
Ostro sledované vlaky. Tento titul na Slovensku ešte nebol, 
a tak som to vzal. Mal som obavy z toho, či to diváci zobe-
rú, keďže v našej dramaturgii prevláda komediálny žáner. 
Ale chvalabohu, malo to obrovský úspech. Mnohí ľudia vi-
deli, že aj hrôza vojny sa dá urobiť poeticky. Bol standing 
ovation, ale aj slzy v očiach. A toto ja milujem. Tieto kon-
trasty. Smiech a slzy. Ako povedal Chaplin, to sú najväčšie 
emócie pri umení.“

Išlo o  Divadlo Radar z  Prahy. V  Spišskej Sobote ale 
tento rok svoje umenie predviedli aj slovenské súbo‑
ry z rôznych kútov krajiny. Ktoré predstavenia by ste 
vyzdvihli?

„Na prvé miesto by som posunul Divadlo mladých 
Šuňava. Po 10 rokoch oprášili inscenáciu Rysavá jalovica, 
ktorá mala veľmi veľký ohlas a úspech, a s ktorou pocho-
dili tiež celé Slovensko. Trošku som ich inštruoval, že je to 
pekná inscenácia a bola by škoda, keby zakapala. A keď-
že Divadlo mladých v Šuňave je združenie a venujú sa aj 
folklóru, divadelné predlohy doplnia vždy pekné folklór-
ne obrazy. Režíroval som to a dával som pozor, aby nebol 
z toho folklórny program, len také nuansy, ktoré inscenácii 
pomohli. Nemôžem ale obísť predstavenie divadla Rama-
gu zo Spišskej Starej Vsi. Naštudovali inscenáciu jednoakto-
viek od A.P. Čechova Medveď a pytačky. Nie je to nič nové, 
hrá sa to dlhé roky na školách, či na konzervatóriách. A keď 
ma oslovili, vedel som, do čoho idem. V súbore sú len traja. 
Tak som vybral práve túto hru a herci sa toho zhostili veľmi 
dobre. Do popredia vystúpila ich svojská herecká tvorba 
a ňou pomohli Čechovovi i predlohe.“

úvod a záver Divadelných fašiangov už tradične patril 
a bude patriť Divadlu commedia.

„Na úvod sa nám podarilo oživiť hru Kapustnica. Rok 
2022 bol pre nás veľmi smutný a prelomový. Opustil nás 
a už len zhora sa na nás pozerá náš dlhoročný kolega, he-
rec, technik, zvukár. Človek, ktorý robil v  divadle všetko. 
Dušan Kubáň. Mali sme pauzu. Nevedeli sme, čo máme 

so sebou robiť, celý 
súbor bol z  toho vy-
koľajený. Neskôr sme 
mali vážnejšie sede-
nie a  povedali sme 
si, že Dušan by určite 
súhlasil, aby hry ne-
šli do archívu, aby sa 
doslova nestratili. Di-
vadlo Commedia je 
známe tým, že sme 
divadlo bez derniéry. Tým sme známi po celom Slovensku. 
Naštudujeme inscenáciu a hráme ju vždy, pokiaľ sa len dá. 
Nevadia nám roky. Kapustnicu hráme od roku 2008, Mal-
ku od roku 2004. Proste to oprášime, preskúšame a ideme 
do toho. A tak sme oprášili Kapustnicu a Dušana Kubáňa 
zastúpil Vlado Vaľko a môžem povedať, že sa toho ujal bra-
vúrne. Ľudia, ktorí to videli prvýkrát, nemali výhrady. Do-
konca súhra Vaľka a mňa, keď hráme dvoch dôchodcov, 
ktorí majú ísť do starobinca, pretože im idú zbúrať chalupy, 
bola dôveryhodnejšia a  toto považujem za malú výhru. 
Nesklamali sme a  povýšili inscenáciu do ďalšieho levelu. 
To isté platí aj o závere Divadelných fašiangov. Podarilo sa 
nám Dušana Kubáňa nahradiť jedným naším novým čle-
nom. Je ním Michal Varga a účinkuje v inscenáciách Nepre-
budený a Malka. Zase sme mali šťastie popri tom nešťastí, 
ktoré nás zastihlo. Získali sme úžasného člena, ktorý je za-
pálený pre divadlo. Je to vynikajúci typ, muzikant, spevák. 
Pochodil v rôznych programoch celé Slovensko i Česko, ta-
kže javiska sa nebojí. A napriek tomu, že býva niekde me-
dzi Prešovom a Košicami, sadne do auta a za pol hodiny 
je na skúške v Spišskej Sobote. Veľmi si to vážim a on sa 
taktiež teší na ďalšie reprízy, pretože v marci a v apríli nás 
čakajú predstavenia Malky.“

P. benko, ale ani sa nenazdáme a divadlo opäť čakajú 
oslavy. 55 rokov je v živote divadla krásne číslo. Pre‑
zradíte ako budú vyzerať?

„Aj trošku na to zabúdam a  aj som si to uvedomil 
pri skladbe fašiangov. Päť rokov preletelo ako jedna báseň. 
Patrí sa to osláviť novým titulom. Po fašiangoch sa pustí-
me do nového titulu, zatiaľ poviem len toľko, že účinko-
vať tam budú štyria muži. Práve s novým kolegom. Vždy 
si titul vyberám podľa toho, s kým môžem počítať, a to je 
50 percent úspechu. V októbri, pevne verím a klopem, že 
sa popradskému publiku predstavíme s novou hrou.“

určite sa všetci tešíme. A ešte posledná otázka na zá‑
ver. Čo najviac milujete na divadle?

„Je to herecká tvorba. Ľudia prídu do divadla a môžu 
tam byť krásne kulisy, svetlá, bliká to tam, púšťajú dym 
z  každej strany a  divák príde domov a  ani nevie, o  čom 
predstavenie bolo. Ja som trošku, vekom si to už môžem 
dovoliť, konzervatívec, ale chcel by som aj vďaka fašian-
gom docieliť jednu vec. Takú, ktorá je zaužívaná v Prahe. 
Ľudí ani tak nezaujíma titul, a to od koho to je, ale práve kto 
tam účinkuje. Ak by sa to podarilo, bol by to balzam mojej 
duše.“  

 Jana Pisarčíková 
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Veveričky, ježkovia, medvede, vlky, ale aj líšky, či do-
konca muflóny. V Podtatranskom múzeu v Poprade 
sa v jednej miestnosti stretlo množstvo zvieratiek. 

„Poprad je výnimočné mesto. Je obkolesené krásnou prí-
rodou, Vysokými a Belianskymi Tatrami i Kozími chrbta-
mi. Všade tu žijú aj lesné živočíchy, 
ktoré sa na tejto výstave snažíme 
predstaviť. Návštevníci Popradu a aj 
Popradčania ich väčšinou poznajú 
skôr z médií pri správach o stretoch 
s medveďmi, či o jeleňoch, ktoré pri-
chádzajú do intravilánu. Dávame 
návštevníkom možnosť vidieť zvie-
ratká, ktoré žijú v lesoch na jednom 
mieste,“ povedala Zuzana Homolo-
vá, kurátorka a botanička Podtatran-
ského múzea v Poprade.

Prišli až z Korziky

Rozmanitosť prírodných pod-
mienok v  našej oblasti umožňuje 
život mnohým druhom nielen pô-
vodnej, ale i dovezenej - introdukovanej zveri. Medzi naj-
bežnejšie pozorované patria rôzne druhy vtákov, srnčia 
a diviačia zver, zo šeliem je to okrem líšky obyčajnej, kuny 
hôrnej i skalnej aj medveď hnedý, vlk dravý a rys ostro-
vid. V obore v Poprade – Kvetnici môžeme zblízka pozo-

rovať aj muflóna lesného, vo voľnej prírode mimoriadne 
plachého prežúvavca, ktorého predkovia boli do našich 
končín privezení až z Korziky. „Nepredstavujeme vysoko-
horskohorské živočíchy,  a preto návštevníci  na výstave 
nenájdu kamzíka a ani svišťa, ktorým bude v budúcnos-

ti venovaná samostatná výstava. 
Zato svoju pozornosť môžu upria-
miť na vzácne druhy vtáctva. Naprí-
klad hlucháňa, o  ochrane ktorého 
sa v  poslednej dobe veľa rozpráva, 
ale tiež aj typických kráľov oblohy 
ako orlov a  jastrabov. Najmenších 
poteší pohľad na drobné živočíchy 
ako sú veveričky či zajkovia,“ pove-
dala Homolová.

Prirodzené procesy

Výstava je aj akýmsi svedectvom 
o  tom, ako vyzerá život v  prírode. 
„Nevystavujeme iba dospelé zvie-
ratá, ale aj ich mláďatá, aby mladší 
návštevníci videli, že zvieratko, keď 

sa narodí, je krehučké a  postupne sa vyvíja a  získava 
nejakú zručnosť a schopnosť na prežitie. Vystavené pre-
paráty zvierat znázorňujú ich rôzne situácie zo života. 
Vidíme tu napríklad orešnicu, ktorá je v hniezde a kŕmi 
svoje mláďatká, ale aj tchora, ktorý práve ulovil sliepoč-

Výstavnú 
sieň zdobia 

lesné 
živočíchy

Príroda je človeku veľmi blízka odjakživa a v ostatných 
rokoch záujem ľudí o jej poznávanie a ochranu 
neustále rastie. Vo výstavnej sieni Podtatranského 
múzea v Poprade si svoj dočasný domov našlo viacero 
druhov rôznych zvierat. Dve veci majú spoločné. 
Sú vypreparované a ich prirodzeným domovom je 
les. Cieľom výstavy s názvom Žijú v lese je, priblížiť 
návštevníkom zvieratá žijúce v okolí mesta Poprad.

„NIEKTORé
Z PREPARáTOV Sú Aj 

VyŠE STO ROKOV STARé. 
MAjú TEDA NIElEN 
DOKuMENTAČNú 

A VEDEcKú hODNOTu, 
AlE Aj hISTORIcKú. 

Sú DEDIČSTVOM PREDchá-
DZAjúcIch MúZEÍ."

Zuzana Homolová, kurátorka
a botanička Podtatranského múzea

v Poprade.
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ku, a taktiež líšku, ktorá ulovila zajaca. Sú to prirodzené 
procesy, ktoré sa dejú v prírode,“ dodáva Homolová.

Aj vyše sto rokov

Ako kurátorka prezradila, niektoré z  vystavených 
zvieracích preparátov majú aj veľkú hodnotu. „Niektoré 
z nich sú aj vyše sto rokov staré. Majú teda nielen doku-
mentačnú a vedeckú hodnotu, ale aj historickú. Sú dedič-
stvom predchádzajúcich múzeí – Karpatského  a Tatran-
ského múzea. Výpovedná hodnota preparátov  je pritom 
veľmi vysoká,“ povedala.

Autentická atmosféra prírody

Výstava Žijú v lese má aj svoju druhú líniu. „Tú tvoria 
fotografie lesníka, ochranára, pracovníka Tatranského 
národného parku Marcela Tobisa. Na nich je zachytená 
príroda Tatier, lesného spoločenstva, ale aj vysokohor-
ského spoločenstva vrátane živočíchov, ktoré sa v  nich 
nachádzajú. Pútavým spôsobom približuje prostredie, 
v ktorom zvieratá žijú, a zároveň sprostredkúva auten-
tickú atmosféru prírody ako nevyčerpateľného zdroja 
nášho duševného odpočinku.“

bystrá hlavička

V Podtatranskom múzeu chcú zvieratá priblížiť širo-
kej verejnosti. Pripravili teda aj náučný program pre deti 
z materských škôl i prvého stupňa základných škôl. „Ide 
o  workshop s  názvom Bystrá hlavička. Žiaci sa pomo-
cou komentovanej prehliadky výstavy dozvedia viac 

o lesných živočíchoch a následne si vypracujú pracovný 
zošit podľa toho, čo sa o nich dozvedeli. V mesiaci ma-
rec tiež pripravujeme prednášku na tému lesné živočí-
chy, ktorá bude zameraná na rozdelenie a systematiku 
živočíchov, na stavovce a  bezstavovce, na ich druhovú 
ochranu a rozšírenie v rámci Európy. Určené to bude už 
pre staršie ročníky základných škôl,“ dodala Homolová. 
V čase našej návštevy múzea, predposledný februárový 
piatok, bola pre žiakov druhého ročníka základnej školy 
pripravená komentovaná prehliadka, ktorá bola zame-
raná na zvieracie rodiny. „Keďže bol týždeň manželstva, 
rozhodli sme sa deťom predstaviť jednotlivých členov 
zvieracích rodín,“ vysvetlila kurátorka. Výstavu si môžete 
v Podtatranskom múzeu v Poprade pozrieť do 23. 4. 2023.

 Jana Pisarčíková
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Pozreli sa na svet vlastnými očami, 
tak trošku nadľahčene a  s  poriad-
nou dávkou satiry a  humoru. Tat-

ranská galéria v  Poprade v  rámci Roka 
mládeže 2022 po prvýkrát zorganizovala 
výtvarnú súťaž Mladý karikaturista alebo 
Kreslím nielen po zošitoch. „Súťaž bola 
určená pre základné umelecké školy, 
stredné a  vysoké školy. Cieľom bolo vy-
provokovať študentov k  tvorivej činnos-
ti, pri ktorej by mohli ukázať svoj talent 
a  výtvarnú zručnosť, a  zároveň prejaviť 
svoj názor na aktuálnu situáciu,“ pove-
dal René Konečný, správca archívu a de-
pozitu.

Viac ako dvesto prác

Karikatúry mali reagovať na súčasnú 
dobu a  udalosti. Ako povedal Konečný, 
o  súťažné diela núdza ani zďaleka ne-
bola. „Boli sme prekvapení veľkým zá-
ujmom, a  to v  rámci celého Slovenska. 

Žiaci a študenti vyjadrili svoj názor a po-
delili sa s nami vlastnou tvorbou. Dostali 
sme poštou 215 prác od malých kresieb, 
cez koláže a fotomontáže, až po rozmer-
né karikatúry,“ dodáva. Cenu GAND PRIX 
získala Zuzana Tkáčová zo Školy umelec-
kého priemyslu v Košiciach. Víťazné die-
la budú vystavené v Artklube Tatranskej 
galérie do 19. marca 2023.

úspechy dosiahnuté popradskými sú‑
ťažiacimi

V  kategórii základných umeleckých 
škôl získali 1. miesto štyri žiačky ZUŠ 
pri Spojenej škole sv.  Jána Pavla  II. v  Po-
prade:

Esther Di Tommasová, 13 rokov, Láska
Denisa Dulová, 13 rokov, Nesústredená
Miriam Petrenčíková, 16 rokov, Chaos  

 v triede
Alžbeta Voščeková, 14 rokov, Vyliate   

 myšlienky

Zapojili dávku premýšľania, 
talentu, satiry a humoru. 

Vytvorili očarujúce 
karikatúry. Do súťaže Mladý 

karikaturista alebo Kreslím 
nielen po zošitoch, sa zapojili 

študenti z rôznych kútov 
Slovenska. 

Súťaž Mladý 
karikaturista 

pozná víťazov 

„DOSTAlI
SME POŠTOu 

215 PRác 
OD MAlých 

KRESIEb,
cEZ KOláŽE 

A FOTOMONTá-
ŽE, AŽ 

PO ROZMERNé 
KARIKATúRy." 

René Konečný, 
správca archívu 

a depozitu Tatranskej 
galérie 
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V  kolekcii prác vo veku 10‑15 rokov získala 3. miesto 
ZUŠ Štefánikova Poprad: Alexander Lovay, Katarína Marhev-
ková, Martina Marhevková, Tamara Neupauerová, Sára Štr-
bianová a Laura Valkovičová

V kategórii stredných škôl v kategórii kolektívna práca 
do 15 rokov boli ocenené 3. miestom Dana Stanislavová 
a Sára Kalakajová zo Strednej športovej školy v Poprade.

Čestné uznanie za kolekciu prác do 12 rokov získali Zara 
Murínová a Nela Schmidt zo Spojenej školy Dominika Tatar-
ku v Poprade. jp
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ZMENA PROGRAMu VyhRADENá !

Kam za kultúrouMAREC

2022

Podujatia
6. ‑ 10. 3. Pondelok‑Piatok /  
Podtatranská knižnica, Sobotské námestie

JARNÝ UMELECKÝ TÁBOR 
V KNIŽNICI

Tábor počas jarných prázdnin pre deti 
od 8 do 12 rokov. Deti si počas neho 
vyskúšajú rôzne umelecké druhy a smery.

6. 3. Pondelok 10:00 / 
Podtatranská knižnica, Západ

TÝŽDEŇ SLOVENSKÝCH KNIŽNÍC
Slávnostné otvorenie podujatia.

10. 3. Piatok 16:30 / Podtatranská 
knižnica, Západ

NAJLEPŠÍ ČITATELIA 2022
Slávnostné vyhlásenie a ocenenie 
najlepších čitateľov knižnice za uplynulý 
rok. 

20. 3. Pondelok 19:00 / Dom kultúry

NESKORO VEČER
TalkShow Petra Marcina s hosťami Máriom 
„Kulym“ Kolárom, Dominikou Richterovou 
a Pavlom Plevčíkom.

21. 3. utorok 16:30 / 
Podtatranská knižnica, Západ

BESEDA SO SPISOVATEĽKOU
Stretnutie s mladou, iba 19-ročnou 
spisovateľkou Luciou Vlčekovou, ktorá 
už vydala dva knižné romány.

22. 3. Streda 15:00 / 
Podtatranské múzeum

ZABUDNUTÉ DEJINY 
PODTATRANSKÉHO REGIÓNU

Prednáška Vladimíra Andraša na tému 
prvého transportu židovských dievčat 
a žien do koncentračného tábora 
Auschwitz z popradskej 
železničnej stanice.

22. 3. Streda 17:00 / 
Tatranská galéria

Projekt ART&HOLOCAUST
Prednáška na tému Holokaust v tvorbe 
nórskeho umelca Victora Linda v podaní 
Matsa Tangestuena, riaditeľa Židovského 
múzea v Osle. 

22. 3. Streda 17:00 / 
Tatranská galéria

MOJŠE BAND
Koncert autentickej kapely 
reprezentujúcej židovskú hudobnú 
tradíciu zo Slovenska.

26. 3. Nedeľa 14:00‑16:00 /
Tatranská galéria

VEĽKONOČNÉ NEDEĽNÉ 
TVORIVÉ DIELNE   

Výuka netradičných techník.

30. 3. Štvrtok 16:30 / 
Podtatranská knižnica, Západ

S KNIHOU MA BAVÍ SVET
Talkshow so spisovateľmi. Hlavný 
program rovnomenného detského 
literárneho festivalu.

31. 3. Piatok 19:00 / Aréna Poprad

LEVANDULOVÁ
Koncert zostavený z najkrajších piesní 
Hany Hegerovej v podaní Zuzany 
Kronerovej, Zuzany Maurery, Lucie 
Šoralovej a Richarda Müllera.

31. 3. Piatok 19:00 / 
Podtatranská knižnica, Západ

NOC S ANDERSENOM
Zážitkový večer a noc v knižnici. Deti čaká 
do neskorého večera program a prespia 
v priestoroch knižnice.

Každý štvrtok 16:00‑18:00
Tatranská galéria

KURZ KRESBY
Kurz pre začiatočníkov i pokročilých.

Výstavy
Do 19. 3. Tatranská galéria, ArtKlub

MLADÝ KARIKATURISTA ALEBO 
KRESLÍM NIELEN PO ZOŠITOCH

Výstava víťazných súťažných prác tvorcov 
zo základných umeleckých a stredných 
škôl, ktoré reagujú na súčasné dianie 
vo svete.

Do 24. 3. Podtatranská knižnica,  
               Sobotské námestie

(NE) HMOTA
Výstava akvarelovej a abstraktnej maľby 
mladej výtvarníčky Karolíny Kacvinskej.

Do 29. 3. Tatranská galéria

Ján Zoričák – HEIMAT ozvena 
z vesmíru

Výstava výberu z tvorby významného 
umeleckého sklára, pochádzajúceho 
zo Ždiaru, žijúceho a tvoriaceho 
vo Francúzsku. 

 

Do 29. 3. Tatranská galéria

Man Ray – MADELEINE 
DESLANDES, Paris 1925

Výstava jedného z najvýznamnejších 
svetových fotografov je príležitosťou 
na to, ako prostredníctvom 
minimalistickej inštalácie poukázať 
na iné Man Rayove umelecké aktivity.

Do 31.3. ArtLasák Gallery, 
              Nám. sv. Egídia

VÝBER Z TVORBY
Výstava talentovanej umelkyne Silvie 
Lasák.

Do 31. 3. Podtatranské osvetové  
               stredisko, Sobotské námestie

AMFO
Výstava víťazných súťažných prác 
amatérskych fotografov z okresov Poprad, 
Kežmarok, Levoča, Prešov a Sabinov.

Do 2. 4. Tatranská galéria

PAMÄŤ MIESTA A MESTA
Výstava známych slovenských umelcov 
reflektujúcich na závažnú tému v rámci 
projektu ART&HOLOCAUST.

Do 23. 4. Podtatranské múzeum

ŽIVOT V LESE
Výstava venovaná lesným živočíchom 
z Popradu a okolia doplnená fotografiami 
Marcela Tobisa.

Od 23. 3.‑ do 23. 4.
Tatranská galéria, Artklub

Rudolf Suran: MYŠLIENKY– 
ROZHOVORY– SKUTKY

Výstava mladého talentovaného umelca 
– grafika, absolventa VŠVU u profesora 
Kállaya. 

Do apríla Podtatranská knižnica,  
                 Západ

KRAJINA FANTÁZIE
Výstava ilustrácií Dávida Pograna.

Stála expozícia / Tatranská galéria

Odkryté hodnoty APP
Stála expozícia diel zo zbierkového fondu 
Tatranskej galérie predstavuje to najlepšie 
z tvorby takmer 80 autorov. Výstava 
je spracovaná v aplikácii a doplnená 
obsažným katalógom.

Stála expozícia / Podtatranské  
                    múzeum

Poprad a okolie v zrkadle vekov
Expozícia sprístupňujúca príbeh 
kontinuálneho osídlenia územia mesta 
Poprad a jeho okolia od praveku až 
po súčasnosť.

Mesačník

POPRAD
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Spoločenská rubrika

11. 2.   Anna Orolínová a Ľuboš Timuľák 
   Renata Martynek a Vasyl Zeikan 

cITáT
"Marec prináša hlasný a vysoký vánok, ktorý stimuluje tancujúce narcisy." (Sara Coleridgeová) 

MANŽElSTVO uZAVRElI 

Lekárska pohotovosť pre deti a dorast 
Lokalizácia: 
Detská poliklinika – vchod č. 2, spoločný priestor 
s detskou imunoalergologickou ambulanciou
Tel.: 052 / 7125 683

Ambulantná pohotovosť pre dospelých 
Lokalizácia: Nemocnica - poliklinická časť, 
1. poschodie, číslo dverí P106 / 
Spádova oblasť okres Poprad
Tel.: 052 / 7125 614, 052 / 7125 525

Zubná pohotovosť
Lokalizácia: Nemocnica - budova hlavnej 
vrátnice, 1. poschodie, číslo dverí 102
Tel.: 052 / 7125 613

Lekárne, ktoré zabezpečujú lekárenskú starostlivosť v rámci 
prevádzkových hodín počas pracovných dní, soboty a nedele:

•	 Lekáreň	Dr. Max, OC Kaufland, Jiřího Wolkera, Poprad, tel. 0901961195, 

 (8:00 - 20:00)

•	 Lekáreň	Dr. Max, Dlhé hony 1, Poprad (9:00 - 21:00)

•	 Lekáreň	BENU, Teplická cesta 4359/3, Poprad (8:00 - 20:00)

•	 Lekáreň	BENU, OD Kaufland, Moyzesova 4067/3, Poprad, tel. 0905821914 

 (8:00 - 20:00)

•	 EKOLEKÁREŇ Poprad, OC FORUM, vchod z Francisciho ulice, 

 Námestie Sv. Egídia 3290/14, Poprad, (8:00 - 20:00)

Ordinačné hodiny:
Pondelok – piatok 16:00 – 22:00
Sobota, nedeľa, sviatky 07:00 – 22:00

Ordinačné hodiny:
Sobota, nedeľa 09:00 – 13:00

Rozpis zabezpečenia poskytovania lekárenskej pohotovostnej služby

ZDROJ: NEMOCNICA POPRAD 

Ordinačné hodiny:
Pondelok – piatok 16:00 – 22:00
Sobota, nedeľa, sviatky 07:00 – 22:00

MAREC

ZDROJ:E ‑VUC.SK

jANuáR
21. 1. v Poprade – Veľkej s Antonom Durlákom (1948)
23. 1. v Poprade – Veľkej s Marekom Oprendekom (1951)
26. 1. v Poprade – Veľkej s Máriou Kredatusovou (1942)
27. 1. v Poprade – Veľkej s Karolom Kunom (1959)
30. 1. v Poprade – Veľkej s Vierou Wittlingerovou (1964)
 v Poprade – Veľkej s Martou Kubíkovou (1935)
31. 1. v Poprade – Veľkej s Annou Ščukovou (1949)

FEbRuáR 
2. 2. v Poprade – Veľkej s Dušanom Paulinym (1936)
 v Poprade – Veľkej s MuDr. Tatianou Zagorovou (1943)
3. 2. v Poprade – Veľkej s lýdiou copušovou (1931)
 v Poprade – Veľkej s Ivetou Černou (1967)
 v Poprade – Veľkej s ladislavom Ratkošom (1988)
 v Poprade – Veľkej s Milanom Oláhom (1981)
4. 2. v Poprade – Veľkej s Milanom Mirkom (1952)
6. 2. v Poprade – Spišskej Sobote s júliusom Rédayom (1942)
7.  2. v Poprade – Veľkej so Stanislavom Gálom (1957)
 v Poprade – Veľkej s Máriou Markechovou (1945)
8. 2. v Poprade – Veľkej s Andrejom Kuľkom (1947)
9. 2. v Poprade – Veľkej s Dušanom Paluščákom (1959)
 v Poprade – Veľkej s jánom Máté (1944)
10. 2. v Poprade – Veľkej so Sidóniou Čonkovou (1941)
 v Poprade – Veľkej s Magdalénou Palgutovou (1936) 
13. 2. v Poprade – Veľkej s MuDr. blaženou Dyskovou (1952)
 v Poprade – Veľkej s Petrom banašom (1969)
17.  2. v Poprade – Veľkej s Annou Marciovou (1943)
 v Poprade – Veľkej s Zdenou Nezbedovou (1948) 
22. 2. v Poprade – Veľkej so Štefanom Kozempelom (1957)
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Mesto Poprad pripravilo pri príle-
žitosti pridelenia titulu Európske 
mesto športu 2023 v prvý februá-

rový piatok veľkolepý otvárací ceremoni-
ál. Zaplnené tribúny Arény Poprad zabá-
val známy športový komentátor a mode-
rátor Slavomír Jurko. Ceremoniál sa niesol 
v  znamení hrdosti na naše mesto i  špor-
tovcov, ktorí reprezentujú nielen Poprad, 
ale aj Slovensko. Byť európskym mestom 
športu je veľká vec. „Som naozaj hrdý 
na to, že som Popradčan a stojím na čele 
mesta. Dosiahli sme niečo výnimočné 
a možno si to všetci neuvedomujú, aký je 
to veľký honor pre naše mesto. Som hrdý 

na to, čo sme za dvadsať rokov dokázali. 
Vybudovali sme tu naozaj špičkové špor-
toviská, urobili kus poctivej práce a verím, 
že to raz v budúcnosti všetci ocenia,“ uvie-
dol primátor mesta Poprad Anton Danko. 
Medzinárodnú komisiu pri udelení pre-
stížneho titulu ohúrila práve infraštruk-
túra, ktorá prekonala aj veľké európske 
mestá. „Veľmi milo ma prekvapilo, ako je 
mesto Poprad z  pohľadu športovísk pri-
pravené. To som naozaj nečakala. Očaril 
ma aj samotný ceremoniál. Bolo úžasné, 
koľko ľudí a najmä detí sa tu zišlo,“ dopl-
nila členka hodnotiacej komisie EMŠ 2023 
Andrea Junger.

Poprad - Európske 
mesto športu 2023

Titul Európskeho 
mesta športu prevzala 

popradská delegácia 
v Bruseli 6.12. 2022. 

Slávnostný ceremoniál 
i akt vyvesenia vlajky sa 
konal 3. 2.2023 v Aréne 

Poprad pred zrakmi tisícok 
žiakov a študentov, ale aj 
viacerých vzácnych hostí.
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Chýr o Poprade – Európskom meste športu 2023, 
bude po slávnostnom ceremoniáli do sveta šíriť tro-
jica ambasádorov, ktorých pred zrakmi všetkých zú-
častnených menoval čestným poverením primátor 
Anton Danko. Sú nimi: biatlonista Pavol Hurajt  – dr-
žiteľ bronzovej olympijskej medaily, ďalší bronzový 
olympionik - hokejista Samuel Takáč a tiež žijúca ho-
rolezecká legenda Peter Hámor. „Chcem zložiť poklo-
nu všetkým, ktorí sa pričinili o to, že mesto Poprad má 
vytvorené vynikajúce podmienky pre letné i  zimné 
športy. Je pre mňa cťou byť ambasádorom tohto pro-
jektu,“ skonštatoval P.  Hurajt. „Je to taká satisfakcia 
za celoživotnú podporu, ktorú Samuel od nás rodičov 
vždy cítil. Za každým dobrým športovcom stoja ro-
dičia. Takto sme ho podporovali v hokeji a nakoniec 
to dotiahol tam, kde je teraz a stal sa ambasádorom 
Európskeho mesta športu. Veľmi sa z  toho teším,“ 
pokračoval otec Samuel Takáča – Adrián Takáč, ktorý 
z dôvodu neúčasti syna na ceremoniáli prevzal čestné 
poverenie za neho. „Nedá sa na to nič iné povedať, 
ako to, že som veľmi hrdý. Je fantastické dostať takéto 
ocenenie, keď môžem myšlienku športu posúvať ďalej 
medzi svojich známych do sveta. Som hrdý na to, že 
som Popradčan,“ dodal P. Hámor.

Symbolickému a  slávnostnému aktu vyvesenia 
vlajky v  Aréne tlieskali žiaci a  študenti z  poprad-
ských škôl, ale aj mladí športovci združení vo viac 

ako tridsiatich kluboch. Tie sa počas ceremoniálu 
predviedli v plnej paráde v rámci defilé. Aj to je znak 
toho, že mládež si v našom meste má z čoho vyberať. 
„Teším sa, že sme prilákali na jedno miesto množstvo 
mladých ľudí. Možno aj takých, ktorých šport doteraz 
nikdy veľmi nelákal. Verím, že ich to k športu a k po-
hybu napokon pritiahne, hoci by len urobili niečo 
sami pre seba a pre svoje zdravie,“ povedala s náde-
jou vedúca odboru školstva, mládeže a  športu MsÚ 
v Poprade Edita Pilárová.

 Marek Vaščura
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Už tradične odborná komisia hodnotila výsled-
ky popradských športovcov za uplynulý rok. 
„Postup výberu prebiehal štandardne, ako 

po minulé roky. Dopytovali sme všetky kluby na území 
mesta, aby poskytli do ankety svoje nominácie. Zare-
agovali všetci a komisia vybrala tých naj. Touto cestou 
chcem poďakovať funkcionárom, trénerom, rodičom 
i obetavým ľuďom, ktorí prichádzajú denne do styku 
s  deťmi i  dospelými športovcami, vďaka čomu nám 
prinášajú veľa športovej radosti vo svete. Teší nás, že 

aj takouto formou sa naše mesto propaguje,“ uviedol 
II. viceprimátor mesta Poprad Ondrej Kavka.

V kategórii mládež si ocenenie bez určenia poradia 
odniesli: basketbalistka Nataša Taušová, lukostrelkyňa 
Sarah Schindlerová, hokejista Filip Mešár a kickboxer 
Boris Bobko. Najlepším mládežníckym športovcom 
roka 2022 sa stal plavec Oliver Tomas – štvornásobný 
majster SR a reprezentant SR. „Byť na pódiu pri takej-
to príležitosti bol skvelý pocit a bonusom bolo, že som 
anketu vyhral. Určite je to motivácia do ďalšej práce,“ 
povedal.

Najlepším mládežníckym trénerom roka sa stal 
Ján Glatz z  Karate klubu Shihan Poprad, ktorý svo-
jich zverencov doviedol k  národným i  medzinárod-
ným pódiovým umiestneniam. „Čo je úspešný tréner? 
Bez celého realizačného tímu, ďalších trénerov i asis-
tentov a  najmä úspešných športovcov, by sa ani on 
neukázal. Je na očiach práve vďaka ich úspechom,“ 
skonštatoval.

V kategórii dospelých sa objavilo v ankete viacero 
nových mien. Patrí medzi nich Lukas Marco Shütz  – 

Športovcom 
roka je 

Samuel Takáč

Mesto Poprad oprášilo tradíciu 
vyhlasovania ankety Športovec 
roka. Tentokrát sa tak udialo v rámci 
ceremoniálu Poprad – Európske 
mesto športu, kde sme spoznali mená 
najlepších športovcov i trénerov 
za rok 2022, a to v kategórii mládež 
i seniori.
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majster sveta v Spartan Race v kat. od 18 do 24 rokov, či Ale-
xander Gažik, ktorý žiaril v  klietke MMA a  pripísal si tituly 
v  Európe i  na svete. Spoločnosť im robila plavkyňa Tamara 
Potocká, ktorá na MS v  krátkom bazéne dvakrát prekonala 
bradatý rekord Martiny Moravcovej, a  tiež nestarnúci pa-
rašportovec Štefan Kopčík, ktorý zbiera obdivuhodné úspe-
chy v streľbe aj po sedemdesiatke. Víťazom sa ale podľa oča-
kávania stal bronzový olympijský medailista a majster SR – 
hokejista Samuel Takáč, za ktorého cenu prevzal jeho otec 
Adrián. „Je mi ľúto, že to nemohol zažiť práve on. Nerád by 
som sa chválil cudzím perím, aj keď rodič sa v prípade svoj-
ho dieťaťa nikdy cudzím perím nechváli. Je to jeho zaslúžené 
ocenenie a ja som aj za neho veľmi šťastný,“ prezradil.

Trénerom roka 2022 sa stal člen tímu najúspešnejšej špor-
tovkyne Slovenska Petry Vlhovej - Popradčan Matej Gemza. 
„Tým, že Peťa je top trieda vo svete, človek musí mať neja-
kú víziu a vymýšľať vždy niečo nové, čo svet obdivuje na vás 
a  nie opačne. Neustále bolo potrebné udávať nejaký smer, 
pretože Peťa bola vždy vpredu pred ostatnými. Som rád, že si 
moju prácu v Poprade všimli a toto ocenenie si veľmi vážim,“ 
uzavrel Matej Gemza.

 Marek Vaščura

„DOPyTOVAlI SME VŠETKy 
Kluby NA úZEMÍ

MESTA, Aby POSKyTlI 
DO ANKETy SVOjE NOMINá-

cIE. ZAREAGOVAlI
VŠETcI A KOMISIA VybRAlA 

Tých NAj."
Ondrej Kavka, 

2. viceprimátor mesta
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FOTO: mesto Poprad, FK Poprad

V Aréne bolo zakrátko po slávnostnom ceremoniáli 
opäť rušno. Mesto Poprad pre širokú verejnosť pri-
pravilo v  rámci programu aj Športovo – tanečný 

maratón, ktorý organizačne zastrešilo Centrum voľného 
času. „Myšlienka sa rodila celkom rýchlo, pretože všetci 
máme blízko k športu i k tancu. Účastníci mali na výber 
štyri bloky, a to folklór, aerobik, latinskoamerické tance 
i jogu. Bola to nenútená aktivita pre všetkých a účel to 
splnilo. Každý mal právo vybrať si a schuti si zašporto-
vať či zatancovať. Vôbec nešlo o nejaké heroické výkony 
a víťazom bol každý, kto sa prišiel takto zabaviť,“ ozrej-
mila riaditeľka CVČ v Poprade Ingrid Lindemanová.

Radnica chcela takto verejnosť oboznámiť s  tým, 
že podobných aktivít bude počas tohto výnimočného 
roka neustále pribúdať. Popradčania neváhali a dorazili 
do Arény najmä za zábavou. Viacerí vydržali od začiatku 
do konca. Takto sa všetci spoločne naladili na to, že Po-
prad je naozaj mestom športu.

bODKu ZA OSlAVAMI DAlI FuTbAlISTI

Poprad napokon oslavoval titul Európske mesto 
športu dva dni. V sobotu 4. februára sa ako súčasť osláv 
uskutočnil aj medzinárodný halový turnaj futbalistov 
do 13 rokov pod názvom Hráme fair 2023. Radnica sa 
na ňom v  Aréne podieľala spoločne s  FK Poprad. „Aj 
napriek tomu, že vonku sa „ženili čerti“, pozvanie prija-
li všetky tímy. Som rád, že došlo k takejto konfrontácii 
a deti mohli v peknom prostredí absolvovať skvelý tur-
naj,“ uviedol II. viceprimátor mesta Poprad, a  zároveň 
prezident FK Poprad Ondrej Kavka.

Pri organizácii sa prejavila aj spolupráca s  českou 
stranou, keďže jedným z  účastníkov bol tím z  Bílovca. 
„Na Slovensko chodievame veľmi radi, pretože tu máme 
veľa kamarátov. Ponuku sme ochotne prijali, pretože to 
bola pre nás výzva. Keď sme doma na internete našli, 
ako táto hala vyzerá, tak sme si povedali, že tu musíme 
prísť za každú cenu,“ povedal tréner ŠSK Bílovec U13 Da-
niel Krayzel. „Cestovali sme asi šesť hodín a cesta bola 
náročná. Dali sme si niekoľko prestávok, ale stálo to 
za to,“ doplnil kapitán tímu z Bílovca Matyáš Krayzel.

Výborná konfrontácia to bola aj pre popradský tím, 
ktorý pre tento turnaj zložil až dve družstvá. Bola to 
pre mladých popradských futbalistov jedna z  prvých 
herných previerok v rámci zimnej prípravy. „Veľmi sme 
sa na tento turnaj tešili, ale išli sme sem s rešpektom,“ 
priznal hráč modrého tímu FK Poprad U13 Tobias Pet-
ranin. „Dostali sme skvelé podmienky na to, aby sme 
si zahrali krásny futbal. Chceli sme to využiť naplno,“ 
pokračoval hráč bieleho tímu FK Poprad U13 Rastislav 
Sedliak. „Som veľmi vďačný za každý turnaj. V Poprade 
máme na to úžasné podmienky a som rád, že sme mohli 
vyskladať až dve družstvá, aby si každý zahral. Určite by 
som privítal, keby sme podobných akcií v zime absolvo-
vali viac,“ uzavrel tréner FK Poprad U13 Marián Halavin.

Osem družstiev sa rozdelilo do dvoch skupín, 
po ktorých nasledovali súboje o umiestnenie. Tí najlepší 
si zahrali o celkové víťazstvo. Modrý tím Popradu skončil 
na siedmom mieste a bieli zdolali v súboji o tretie miesto 
český Bílovec 3:1. Vo finále porazil Liptovský Mikuláš Kež-
marčanov 3:2. Marek Vaščura

Slávnostný deň počas 
ceremoniálu Poprad – Európske 
mesto športu 2023 si užila aj 
široká verejnosť. Podvečer Mesto 
Poprad v spolupráci s Centrom 
voľného času zorganizovalo 
v Aréne Športovo – tanečný 
maratón.

Slávnostný deň zavŕšil  
Športovo –tanečný 

maratón
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Takto poslal Poprad symbolický pozdrav do Bruselu, kde 
nám pridelili titul Európske mesto športu. Pred Arénou sa 
zišli stovky mladých ľudí, ktorí sa spoločne pokúsili pre-

konať slovenský rekord v tancovaní Belgického tanca. „Tento 
nápad sa zrodil v hlavách pánov viceprimátorov, ktorí prišli 
s návrhom urobiť niečo veľké. Vymysleli sme preto spoločne 
zápis do Slovenskej knihy rekordov v rámci Belgického tanca. 
Oslovili sme všetky školy mesta Poprad - stredné i  základné 
a pred Arénou sa zrodil výsledok našej práce,“ vyzdvihla or-
ganizátorka akcie a riaditeľka Centra voľného času Ingrid Lin-
demanová. „Vďaka takýmto jednoduchým krokom, ktoré sú 
veľmi chytľavé, vieme spojiť popradskú mládež a to je úžasné. 
Myslím, že si to všetci náramne užili a vytvorili perfektnú at-
mosféru,“ dodal I. viceprimátor mesta Poprad Štefan Pčola.

Zosynchronizovať toľko mladých ľudí nebolo jednoduché, 
ale všetko sa napokon podarilo. „Chodili sme do škôl a robili 
tam workshopy. Učili sme deti tancovať a nakoniec sme pri-
lákali obrovskú masu ľudí,“ potešila sa Ingrid Lindemanová.

Dielo sa naozaj podarilo. Pôvodný rekord bol 748 tancujú-
cich a Popradčania ho výrazne prekonali. Pred Arénou Poprad 
Belgický tanec svorne tancovalo presne 1117 účastníkov.

Marek Vaščura

Popradčania vylepšili rekord 
v Belgickom tanci

K oslavám titulu Európske 
mesto športu prispeli aj 
popradskí žiaci a študenti. 
Ešte pred slávnostným 
ceremoniálom sa 
pred Arénou Poprad 
pokúsili o zápis 
do Slovenskej knihy 
rekordov v spoločnom 
tancovaní Belgického tanca.
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ZMENA PROGRAMu VyhRADENá !

Kam za športomMAREC2023
3. Piatok 18:00 / Zimný štadión mesta Poprad
HK POPRAD – 
HC ́ 05 BANSKÁ BYSTRICA

43. kolo Tipos Extraligy 

4. Sobota 16:30 / NTC Poprad
MFK TATRAN L. MIKULÁŠ – 
MŠK ŽILINA

22. kolo Fortuna ligy 

4. Sobota 17:30 / Aréna Poprad
BAM POPRAD – CBK KOŠICE

6. kolo nadstavby o 5.-8. miesto Extraligy  
      žien 

11. Sobota 14:00 / NTC Poprad
FK POPRAD – FK SPIŠSKÁ NOVÁ VES

17. kolo III. ligy sk. Východ 

11. Sobota 14:00 / Ihrisko pri CVČ Poprad
HK IMS-EAST POPRADSKÍ PIRÁTI – 
MŠK SPIŠSKÁ BELÁ

18. kolo Extraligy 

18. Sobota 14:00 / Ihrisko pri CVČ Poprad
HK IMS-EAST POPRADSKÍ PIRÁTI – 
HBK PROTEF POVAŽSKÁ BYSTRICA

19. kolo Extraligy 

18. Sobota 10:00 / Aréna Poprad
MAJSTROVSTVÁ SLOVENSKA 
V LATINSKOAMERICKÝCH TANCOCH

19. Nedeľa 11:00 / Ihrisko pri CVČ Poprad
HK IMS-EAST POPRADSKÍ PIRÁTI – 
ŠK 98 PRUSKÉ

20. kolo Extraligy 

25. Sobota 14:30 / NTC Poprad
FK POPRAD – SLÁVIA TU KOŠICE

19. kolo III. ligy sk. Východ 

Prvý februárový utorok sa v  popradskej 
Aréne odohral Valentínsky turnaj v trojko-

vom basketbale, ktorý zorganizovalo Mesto 
Poprad - odbor školstva, mládeže a  športu 
a Basketbalová akadémia mládeže Poprad. 
Školáci medzi sebou súperili pod deravými 
košmi. Pozrite si, ako to dopadlo.

Valentínsky basketbal v popradskej Aréne

chlapci ZŠ : 
1. miesto  - ZŠ Komenského Poprad
2. miesto – GPDT
3. miesto – ZŠ Komenského Svit

Dievčatá ZŠ :
1. miesto – ZŠ Komenského Poprad
2. miesto – GPDT
3. miesto – ZŠ Komenského Svit

chlapci SŠ : 
1. miesto – GPDT 
2. miesto –  SPŠ Poprad
3. miesto – OA

Dievčatá SŠ :
1. miesto – Stredná športová škola
2. miesto –  GPUK
3. miesto – Stredná športová škola

MIX Družstvá ZŠ a SŠ :
1. miesto – Stredná športová škola
2. miesto –  Stredná športová škola 
3. miesto – Stredná športová škola

Najproduktívnejší hráč – Dominik Kester
Najproduktívnejšia hráčka – Karolína  
Rothová

VýSlEDKy:
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Redakcia Me-
sačníka Poprad 
opäť pripravila 

pre svojich čitateľov 
a úspešných riešite-
ľov švédskej krížovky 
i osemsmerovky sú-
ťaž o zaujímavé ceny.

Zapojte sa opäť 
do našej súťaže. 
Správne znenie 
tajničky i osemsme-
rovky posielajte naj-
neskôr do 20. marca 
2023 poštou, alebo 
doručte osobne 
na adresu vydava-
teľa: Mestská infor-
mačná kancelária, 
Námestie sv. Egídia 
43/86, 058 01 Poprad, 
prípadne emailom na 
jana.pisarcikova@
msupoprad.sk.

Nezabudnite uviesť 
svoje meno, adre-
su, telefónne číslo 
a heslo „Tajnička“. 
Vyžrebovaný, úspeš-
ný lúštiteľ získa dar-
čeky pre najmenších 
od MIK Poprad a kni-
hu Poprad a okolie 
z neba.

Výhercu cien bude-
me kontaktovať tele-
fonicky.

Tešíme sa na Vaše 
odpovede a prajeme 
Vám príjemné chvíle 
strávené lúštením.

 (red)

Riešenia z minulého čísla:

Tajnička: Vlastný maje-
tok tuberkulóze

Osemsmerovka: 
Dobrodincovi chorých

Sudoku:

Inspection 
Générale 

(skr.)
záhada súhlas

arkus, 
Stein, 
tinama

lieh
(hovor.) T2 kypri 

pluhom žreb
predĺžený 

bočný 
múr

odborný 
posudzo- 

vateľ, 
recenzent

opera 
Julesa  

Masseneta

vzdelá-
vacie 

zariadenie

mihá sa, 
bliká

železničné 
nástupište

český ho- 
vor. súhlas

hmyzo- 
žravec

španielsky 
tenista 

T3

irídium 
(zn.)

značka 
piva

Šándorov 
sváko

T1 papagáj

oboj- 
živelník 
s kle- 

petami

meno 
Bernoláka

aut, 
po angl.

Imrich 
(dom.)

juhoamer. 
vták

oficiálna 
písomnosť

zodieraj

solmiz. 
slabika

nadpis 
článku

súprava 
(zastar.)

krhla

Univerzita 
Karlova 
(skr.)

cudzie 
muž.meno

praskli, 
pukli

športový 
úbor

výrobok 
z mlieka

statní 
junáci
vlhči 

slinami
Compact 
Disc (skr.) 

psovitá 
šelma

absolútny 
(skr.)

upravil 
lôžko
1004

v Ríme

krútňava

10 x 10 
metrov

repro- 
duktor

dvoj- 
jazyčné

Eduard Daits (1863 - 1931) bol lekár, vlastivedný a múzejný pracovník. Po maturite navštevoval
univerzitu v Budapešti, kde vyštudoval T1. Od roku 1879 pracoval ako tajnička osemsmerovky
vo Veľkej. Bol jedným zo zakladateľov, neskôr riaditeľom Tatranského múzea vo Veľkej, kde zriadil
i oddelenie T2. Pôsobil ako amatérsky T3, pričom sám sa hlavne zaoberal zberom a výskumom
motýľov.Venoval sa rozvoju domácej výroby, prevažne tatranských suvenírov z dreva, textilu či kovu.

SUDOKU OSEMSMEROVKA

Pripravil: Klub krížovkárov a hádankárov Tatranec

ALIBISTKA, ALMÁZIA, ANDORRA, AUDIENCIA, DIERKA, HODINA, LIEVIK, LINAJKA,
LISÁR, MERADLO, NADVÁHA, NEZAUJATOSŤ, OTECKO, PÍSMO, PODSTATA,
PRESILOVKA, PRIMADONA, RADOSŤ, REBRÍK, ROMANTIKA, SOLDATESKA, SVETRÍK,
ŠARKAN, ŠESTINA, ŠVAGRINKA, TANGANIKA, VALAŠSKO, VLÁDA, ZDRAVOVEDA

oblúk 
(mat.)ošípaná

M A K N I R G A V Š A R K A N

A A N E L I N A J K A A S K E

A D K I V A T N V L Á D A I Z

K T E T D A U O A R R O D N A

I R A V S O L D A T E S K A U

T S Á T O I H A I K V Ť K G J

N H Ý S S V B M Š E S T I N A

A K R E I D A I T S N L V A T

M E R A D L O R L O K C E T O

O P E O M S Í P D A K O I Á S

R E B R Í K R A I Z Á M L A Ť

9 1 2

8 4 7

2 7 8

2 5 3 6 1

1 3

6 8 5

1 4 7

6 4

9 6
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